
ÒQuan alg� veu opor tunitat de negoci a la vida, seÕt tiren a

sobreÓ

LÕenterrament dÕen Climent va ser un divendres i el dilluns seg�ent hi havia gent que ja volia comprar-me coses

Vaig tenir ofer tes molt m�s suculentes per vendre el Monterrey, per� no es volien quedar el

personal, i ni els vaig rebre

Vaig tenir una de les grans sor ts de la meva vida, que va ser con�ixer Pilar�n Bay�s, una dona

excepcional

Cristina Caba�as i Rodr�guez (Lloret, 21-9-1974) �s llicenciada en farm�cia i diplomada en �ptica i optometria.

Durant quinze anys va fer de farmac�utica, per� ara �s hotelera. Des de la mor t del marit, Climent Guitar t, el

febrer del 2014, Caba�as presideix el grup Guitar t Hotels, que preveu facturar aquest any 16,8 milions dÕeuros en

vendes. Caba�as encap�ala Òamb sentit com�Ó un equip directiu format per dinou persones des del dia u. La

cadena dona feina a 320 persones en temporada alta i a 200 en temporada baixa.

Vost� �s farmac�utica i ara �s presidenta dÕuna cadena dÕhotels. Com �s la seva jornada laboral?

Vaig estudiar la carrera de farm�cia. Durant bastants anys, vaig exercir de farmac�utica, per�, el 2014, la vida

em va canviar bastant i vaig haver de fer-me c�rrec de Guitar t Hotels. Actualment, a la farm�cia hi ha persones

que la gestionen, encara que jo ho superviso. Ara, estic entregada completament als hotels.

Per� els seus coneixements serien sobre productes farmac�utics o salut i no pas sobre un gegant hoteler com

�s Guitar t Hotels i el sector tur�stic.

La meva formaci� �s la de farmac�utica i no t� molt a veure amb el m�n hoteler, per� crec que, amb els estudis

universitaris, agafes un bagatge o un sentit com�, a banda dels coneixements propis de cada carrera, que

tÕajuda al llarg de la vida. Quan el 2014 em vaig haver de fer c�rrec de Guitar t Hotels, de seguida vaig incorporar

un director general [Rober to Torregrosa] amb grans coneixements en el sector hoteler que em va poder ajudar i

aconsellar. Vaig intentar envoltar-me dels millors professionals en cada �mbit perqu� ning� no pot saber de tot:

de f iscal, de laboral...

La cadena ha mantingut una l�nia de creixement o dÕexpansi�?

B�, el 2014 la cadena estava en un moment molt complicat, perqu� en Climent feia uns anys que estava malalt.

SÕhavia dedicat molt a fer coses per a la societat, com ara la Mesa Empresarial de Turisme i Costa Brava Hotels

de Luxe. Sabia que els dies que li quedaven eren comptats, i va decidir deixar de banda una mica els temes

personals. El 2014, la situaci� era molt i molt complicada. A lÕequip, els dic que est�vem a lÕUCI i ens havien donat

lÕextremunci�. Ara, hem aconseguit sor tir a planta i dÕaqu� a poc podrem sor tir al carrer.

Era una crisi econ�mica?

Hav�em fet unes inversions que no van funcionar; hav�em comprat un hotel i no va funcionar. I vam aconseguir



primer un ref inan�ament amb els bancs. �s cur t de dir, per� va ser un projecte molt llarg. Estava acostumada a

anar al banc a fer cua per ingressar els diners de la farm�cia i discutir sobre el cobrament dÕuna comissi� de tres

euros i tal i em vaig trobar reunint-me amb consellers delegats dels bancs parlant de xifres que jo no havia vist

mai escrites en un paper. Per� tinc una amiga que em va donar un molt bon consell: ÒRatlla tots els zeros.Ó I vam

comen�ar el ref inan�ament, perqu� vaig dir que volia tornar tots els diners, per� sÕhavia de fer dÕuna manera que

fos possible. Aix� va culminar el 2016, quan vam poder vendre lÕhotel Monterrey.

Ara �s optimista, doncs? Pot dormir b�?

Home, aquells van ser uns moments molt dif�cils. Ens quedaven dies. Vam f irmar 60 dies abans que arrib�ssim a

una situaci� en qu� no haur�em pogut complir, que era el que m�s mÕangoixava. El m�s impor tant eren els

treballadors. A lÕhotel Monterrey treballaven cent persones, i jo no podia agafar i deixar-los al carrer. Vaig tenir

ofer tes molt m�s suculentes econ�miques [per vendre], per� no es volien quedar el personal, i no les vaig

escoltar; ni els vaig rebre. Al f inal, vam trobar una soluci� interm�dia amb el propietari del deute. Aix� sembla

una pelál�cula. Vaig veure representants de bancs de tot tipus i, al f inal, sÕho va quedar un fons voltor, mig

americ�, mig angl�s. Per ser el debut en el m�n dels negocis la veritat �s que vaig fer un m�ster expr�s.

I ara com seÕn sur t?

Tenim la sor t que, des del 2016, est� treballant amb nosaltres Rober to Torregrosa, que �s un professional de la

Champions en el sector de lÕhostaleria. Quan va arribar aqu�, em va dir que estava sorpr�s que Guitar t Hotels fos

un grup tan ben entrenat en una metodologia. Sense lÕequip, no haur�em arribat on som ara.

Quantes persones formen lÕequip directiu de la cadena?

Tenim el consell dÕadministraci�, format per tres persones, i en lÕequip directiu hi ha una quinzena de persones,

ara mateix. Per� tamb� vull esmentar el personal de base, que em va donar molt de supor t. Venien aqu� i em

deien. ÒEm dic Maria Guitar t. Farem el que calgui per salvar aix�.Ó La primera pregunta que em vaig fer quan va

passar tot all� dÕen Climent [la seva mor t] va ser si ho venia tot o no. Ja se sap que, a la vida, quan alg� veu

opor tunitat de negoci, seÕt tiren a sobre. LÕenterrament dÕen Climent va ser un divendres i el dilluns seg�ent, jo

aqu� [al despatx] ja tenia gent que venia a comprar coses, com ara casa meva. Primer vaig dir: ÒQu� vull fer?Ó

En aquella situaci� personal, li era f�cil veure b� les coses?

Despr�s de pensar-ho molt, em vaig dir: ÒA veure, com es diu aquesta cadena? Guitar t Hotels. Com es diuen els

nens? Guitar t. Per tant, aix� ho vull continuar.Ó En aquell moment, la meva f illa tenia 7 anys i ja em deia: ÒVull ser

hotelera, com el papa.Ó I jo qu� havia de fer? Ara en t� 12 i encara ho diu. Ara, de vegades tamb� diu: ÒVull ser

hotelera, com tu.Ó Aix� mÕomple, perqu� la meva f illa ja em veu una mica com a hotelera.

La situaci� delicada est� superada?

S�, a par tir del 2016 la cosa va comen�ar a remuntar. Ens vam treure el Monterrey, un altre actiu que ten�em en

gesti� que no funcionava. Jo, en aix�, soc pr�ctica. El mateix dia ho vam liquidar tot.

I qu� van liquidar, doncs?

Vam liquidar el Monterrey [de Lloret] i lÕhotel Guitar t La Collada, a la collada de Toses (Ripoll�s). Aquest no el

ten�em en propietat, sin� en gesti�. I vam passar de tenir deu establiments a tenir-ne vuit. Ara, hem comen�at

una nova etapa, estem superilálusionats. El compte dÕexplotaci� tindr� uns resultats completament diferents als



anteriors [benef icis].

Va estar en perill, la cadena?

S�, s�. Jo vaig tenir molts dies sobre la taula un document per signar, que era el preconcurs de creditors. I els

assessors f iscals em deien: ÒFirma aix�. Et donaran molts diners.Ó

Ah! Vol dir que li perdonaven molts diners dels que devien?

S�. No s� si sona tot aix�, per� hi ha gent que ha aconseguit quitances de m�s del 90%. Per� la meva manera de

ser no mÕhauria perm�s dormir mai m�s. Pensar que jo, a un prove�dor, li dec 100 euros i que, de sobte, liÕn dec 10.

Abans, ho hagu�s venut tot. Jo els deia que ens en sor tir�em. Ning� no hi conf iava, ning�, per� ens en vam sor tir.

No s� si va ser un miracle, la perseveran�a... No ho s�.

Vost� �s una persona solid�ria. Va ser la fundadora del Sopar de Dones Solid�ries de Lloret [el 2008] i, m�s

recentment, els premis Climent Guitar t tamb� tenen una vessant solid�ria.

Aix� va comen�ar perqu� em van demanar primer dÕentrar a la junta local de Lloret contra el C�ncer [a

lÕAssociaci� Espanyola contra el C�ncer]. Despr�s, vaig entrar a la junta provincial i tamb�, gr�cies a les

facilitats que em donava en Climent, vam comen�ar a fer aquest sopar. Ara, hem fet lÕedici� n�mero 11. Aix� va

comen�ar fa m�s anys. Al principi, era un sopar entranyable, i reun�em les senyores que havien patit un c�ncer

de mama [...] Fa onze anys, vam dir: ÒPer qu� no ho fem m�s gran i fem venir amigues? Hi pot venir m�s gent.Ó I de

6-7 persones estem a 250 cada any. �s una nit on es respira m�gia, bon rotllo.

I qu� es considera: hotelera, empres�ria...?

Em considero empres�ria hotelera farmac�utica. El 99% del meu temps el dedico als hotels, per� tamb� he de

fer gestions per a la farm�cia.

I t� temps per a la fam�lia?

Tinc una nena, de 12 anys, i dos nens, de 10 i 9 anys. A la fam�lia hi intento dedicar totes les estones amb ells.

Quan estic amb ells, intento ni agafar el tel�fon, ni miro correus. M�s que quantitat, �s la qualitat. Van passar una

�poca molt dif�cil quan va morir el seu pare. Cada dia el recordem, en podem parlar amb alegria i no �s tan

dram�tic com quan va morir, perqu� em demanaven si podrien anar a lÕescola o comprar joguines.

I aquesta af ici� per explicar hist�ries?

Aix� va comen�ar amb els nens. Moltes vegades, si no tenia el conte, me lÕinventava. Arran dÕestar en la

Fundaci� Joan Petit Nens amb C�ncer, vaig tenir una de les grans sor ts de la meva vida: con�ixer Pilar�n Bay�s.

La Pilar�n �s una dona excepcional perqu�, a banda de ser una amiga, �s la dona m�s solid�ria que conec. MÕha

fet molt de costat.

On ens van con�ixer?

Ens vam con�ixer en un acte de la fundaci� a lÕesgl�sia de Blanes un dia de Sant Joan. Va sorgir la idea de fer un

conte. Hem fet cinc contes i hem estat moltes hores treballant juntes.

Ella ve sovint a Lloret?



Gaireb� cada setmana. Diu que �s vigatana, per� que estiueja a Lloret.

S�n colálaboradores i amigues, doncs?

S�, ve a casa meva. Ja no ve ni a lÕhotel. Li vaig encarregar un quadre per a en Climent per un aniversari i van

venir a lÕhotel amb el seu marit. Van estar molts anys venint-hi, per� fa dos anys va perdre el seu marit. I �s com

una altra �via que tenen els meus f ills. �s una m�s. Treballar amb Pilar�n Bay�s �s un plaer, un premi.

Vost� �s lloretenca i t� antecedents indians, comentava abans amb el cas de Nicolau Font.

Tinc arrels lloretenques des dels segles XIII i XIV. El cognom Caba�as �s el m�s antic de Lloret. Per par t del meu

avi, hi ha el cognom Font, que �s la fam�lia a qu� per tanyia Nicolau Font i Mig [1830-1908], un dels indians m�s

impor tants que ha tingut Lloret.

Va anar a Cuba?

S�, va anar a Jaruco. Era un indi� una mica peculiar. Tenia plantacions de sucre. No hi va anar amb les mans

buides. El va cridar el seu oncle, per�, quan hi va arribar, el seu oncle va morir i es va haver de fer c�rrec del

negoci. Per� va decidir tornar, va comprar la f inca de Sant Pere del Bosc, que actualment �s un restaurant i un

hotel. Va fer moltes obres de benef ic�ncia i va pagar les escoles parroquials. Despr�s de la seva mor t, els seus

nebots, que ja es deien Caba�as, van crear la Fundaci� Asil Nicolau Font, lÕasil de Lloret de Mar. Hi ha 28

persones, i el meu pare presideix la fundaci�.
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